
A Magyar Traumatológus 
Társaság tanácskozása 

A МадуаГ Traumatológus Tár. 
aaság Égéssebészeti Szekciója 
november 15—17. között tudomá-
nyai ülést tartott Szegeden a 
ЧЯЮТЕ Szemosseti Klinikájának 
előadótermében. 

A három na рое tanácskozáson 
« ftrtdzölt seb gyógyítása terén 
elért eredmények ról, vizsgálati és 

ágy késelési módszerekről hang-
zottak el előadások. 

As ország különböző nagyváro-
saiból érkezett orvosok as ülés 
első napján a szeptikus állapot 

általános kezeléséről tartotta« 
előadásokat Másnap a szeptikus 
seb sebészeti illetve a fertőzött 
seb konzervatív kezelésével fog-
lalkozó referátumok megtartásá-
ra került sor. 

November 17-én délelőtt tar-
tották a Kövérfórumot, délután 
a Záróüléssel fejeződött be a tu-
dományos ülés. Ut hangzott el a 
négy üléselnök — Prof. Dr. 
Manninger Jenő, Prof. Dr. For-
gón Jenő, Prof. Dr. Simon Mik-
lós és Dr, Nóvák Jánot beszámo-
lója. 

Tudományos 
ülés 

A Szegedi Orvostudományi 
Egyetem november 13-án, a Sze-
mészeti Klinika előadótermében 
tartotta meg soron következő tu-
dományos ülését. 

A suieidum kutatás időszerű-
ségéről dr. Szilárd János tanszék-
vezető egyetemi tanár tartott 
előadást majd a SZOTE Ideq-eU 
megyogyászati Klinikájának, a 
megyei Kórház I4eg-elm«0*ftá-
lyának és a?, Ifjúsági Ideggondo-
zó intézetnek a munkatársai 
számoltak be a témakörben 
végzett kutatási eredményeikről. 

Érdekvédelem 
közös fe le lősséggel 

A KISZ egyetemi szervezete 
érdekvédelmi érdekképviseleti 
tevékenységinek 1876—79 közötti 
alakulásáról, s az aktuális fel-
adatokról tanácskozott november 
18-1 illésén az MSZMP József At-
tila Tudományegyetemi bizottsá-
ga. A testület elé került írásos 
beszámoló első része az érdekvé-
delmi, érdekképviseleti munká-
nak az ifjúsági szövetség tevé-
kenységében elfoglalt helyét, sze-
repét vizsgálta. 

Közel egy évtized tapasztalata 
alapján megállapította, hogy az 
egyetem KISZ-szervezete min-
denkor élt törvényadta jogaival, 
eleget tett kötelességeinek, s or-
szágosan is élenjáró gyakorlatot 
alakított ki az érdekvédelem és 
-képviselet területén. As Ifjúsági 
szerveset mindvégig élvezte as 
egyetem társadalmi szervezetei-
nek ás állami vezetésének támo-
gatását Az ifjúság érdekvédel-
mét és érdekképviseletét az egye-
temi KlSZ-azwvsset kiemelt po-
litikai feladatának tekintette, 
tisztában volt assal. hegy e mun-
ka ssedményssságe vagy ered-
ménytelensége nagymértékben 
meghatározza a hallgatók, fiatal 
oktatók éa dolgozók hangulatát, 
a» WÚ«tágl szervezet egész, tevé-
kenységének kétirányú - ekta-
tái, WÍUgatói - megítélését. As 
elmúlt Időszakban szükségessé 
vált a K I M érdekvédelmi és 
-kénviselsti tevékenységének to-
vábbfejlesztése. az ifjúsági szer-
vezet és a szakszervezet közötti 
együttműködés jogi szabályozása. 
A nagyarányú mennyiségi és mi-
nőségi fejlődést .jelző intézkedé-
sek. határozatok, mindenekelőtt 
az intézményi demokratizmus ki-
szélesedését. a hallgatói, illetve 
KISZ-jogosítványok kibővülését 
jelentették. 

A tartalmi munka elmélyítését 
szolgáló intézkedések tükrözték 
a KISZ-szervezet politikai sze-
repének. felelősségének fokozó-
dását. Az lOTO-es évek végén az 
érdekvédelem és -képviselet te-
rületén intenzív szakasz kezdő-
dö t t a KISZ-nek most már a 
meglevő kereteken belül a tartal-
mi munka javítását kell szorgal-
masba . 

As érdekvédelem és érdekkép-
viselet szervezete, főbb területei-
ről. fórumairól szólva megállapí-
tották. hogy a KISZ-szervezet 
feladata kettős: egyrészt közvetí-
ti képviseli a hallgatók problé-
máit. érvényesíteni törekstik jo-
gaikat az egyetfm killönböső fó-
rumain. másrészt a kapott infor-
mációkat vissza kell juttatnia a 
hallgatói közösségekhez. A kari 
és egyetemi érdekvédelmi munka-
bizottságok megalakulásával a 
területen dolgozó KISZ-képvi»e-
lők tevékenysége összefogottab-
bá. koordinálhatóbbá. ellenőriz-
hetőbbé vált. 

* 

A KISZ képviselői, szervezetei 
eredményesen látták el felada-
taikat a szociális érdekvédelem 
területén: részt vettek az állami 
támogatások (ösztöndíjak, szoctá-
li* segélyek stb.) elosztásában, a 
menzai ellátás ellenőrzésében, 
hallatták szavukat a kollégiumo-
kat érintő kérdésekben, megszer-
vezték a hallgatók munkaválla-
lásának intézményesített formá-
ját. létrehozták az albérleti iro-
dát. bővítették a hallgatók uta-
zási é6 üdülési lehetőségeit stb. 

* 
A tanulmányi érdekvédelem ha-

tékonyságát alapvetően meghatá-
rozta az a körülmény, hogy több-
nyire kampányszerűen (viwga-
tdóMnkban) került rá sor. Bár 

történtek erőfeszítések, mégis ke-
vés előrelépésről számolhatunk 
b e A szakmai-tanulmányi mun-
ka még mindig az egyéni fele-
lősségre épül, s csak másodlagos 
a KISZ-közöeeégek nevelő ereje. 
A KISZ kezdeményezésére vala-
mennyi karon sor kerül az okta-
tó-nevelő munka hallgatói véle-
ményezési rendszerének kiépíté-
sóra. 

* 

Az ifjúsági parlamentek jelen-
tős fejlődés Után a legszélesebb 
jogkörű érdekvédelmi fórummá 
váltak as elmúlt években. Igazol-
ták jogosultságukat, betöltötték 
alapvető funkciójukat: közvetí-
tették a fiatalok valós érdekeit 
felhívták a figyelmet országosan 
és egyetemi szinten a legfonto-
sabb feladatokra, nem egy eset-
ben a megoldás lehetőségeire. 
Jól szolgálta* az egyetemi de-
mokratizmus elmélyítését a Itöz-
életiség fejlesztését. Az egyetem 
állami vezetése az elfogadott in-
tézkedési terv szellemében mun-
kálkodik. 

A hallgatói érdekképviselet je-
lentős fórumai a k«*i tanácsok 
is az Egyetemi TanáM- Az i f jú-
sági szerveset képviselői alapve-
tően jól látták el feladataikat. 
Ugyanakkor még előfordul a*, 
hogy „felkészületlenül" egyéni 
véleményüket tolmácsolják- A 
KISZ-szer vezetnek az érdekvé-
delmi munkabizottságok koordi-
nálásával meg kell teremtenie a 
kollektív vélemények kialakítá-
sának és s képviselők rendsze-
res beszámoltatásának megfelelő 
fórumait. A hallgatói képviselet 
jelentős fórumává váltak az el-
múlt években a dékáni munkaér-
tekezletek. amelyeken a különbö-
ző döntések előkészítésébe bevon-
ták a KISZ képviselőit is. A Rek-
tori Tanács és a Rektori Munka-
értekezlet jelentős fóruma a hall-
gatói képviseletnek. A tanszéki 
képviseleti rendszer a hallgatói 
képviselet talán leginkább vita-
tott formája. Nagy erőfeszítések 
árán sikerült mindhárom karon 
kiépíteni, mégsem funkcionál ki-
elégítően. Ebben szerepet játszik 
mind oktatói, mind hallgatói 
részről bizonyos érdektelenség. 
Nem szűntek még meg a kétol-
dalú szemléleti problémák, mind 
a KISZ-szervezet, mind az állami 
vezetés sokat tehet a szemlélet-
változás érdekében. Kulcsfontos-
ságú szerepet játszhatnak ebben 
az évfolyamfelelősök, akik sze-
mélyükben közvetítik az oktatói 
és hallgatói véleményeket. A fia-
tal oktatók közül kikerülő gya-
korlatvezetőkre. patronálókra e 
téren ugyancsak több feladat há-
rulhatna. A TTK-n a helyi sajá-
tosságoknak megfelelően életké-
pesnek bizonyult a szakcsoport 
szintű képviselet. 

* 
Az. elmúlt években javultak a 

Diákjóléti Bizottságok lehetősé-
gei. munkafeltételei. A nehézsé-
gek — például, hogy az ösztön-
díj összege, amit egy-egy alap-
szervezet feloszthat tagjai között, 
nem teszi lehetővé a kiemelkedő 
tanulmányi-szakmai munka to-
vábbi ösztönzését — ellenére a 
Diákjóléti Bizottságok hallgatói 
érdekképviselet legjobban műkö-
dő fórumai közé tartoznak A 
menzabizottságban tevékenykedő 
hallgatók lelkesedése, ügyszerete-
te nem elégséges ahhoz, hogy a 
menzaellátással kapcsolatosan 
időről időre felmerülő nehézsége-
ket egyszer s mindenkorra meg-
szüntessék. Alapvető változásra 
mindaddig nem is lehet számíta-

ni, amíg az „okok" túlmutatnak 
az egyetem és a város falain. Lé-
nyeges* előrelépésre csak as ÚJ 
menw felépítése után számítha-
tunk. A Kollégiumi Tanács a 
kollégista hallgatók érdekvédel-
mének intézményesített fóruma. 
A KISZ-bizottság kezdeményezé-
sére sor került a kollégiumi élet-
és munkakörülmények vizsgálatá-
ra. A belső felújítások, bútorcse-
rék stb. révén Javultak ugyan a 
feltételek, de nem tudták ellensú-
lyozni a Bólyai Kqllégium .„kivá-
lásával" fellépő nehézségeket Je-
lentős feladatok hárultak a KISZ-
bizottságra a nem kollégisták ér-
dekvédelme terén is. s gondot 
okoz a fiatal házasok elhelyezése. 
Az albérleti iroda feladatának, 
az igények és ajánlatok össze-
gyűjtésének. eleget tesz és időn-
ként konkrét érdekvédelmi fel-
adatokat is e l lá t A hallgatók 
üdültetése terén is Jelentős mun-
kát vállal a KISZ-bizottság. A 
két éyvel ezelőtt megszervezett 
munkaközvetítő iroda jelentős se-
gítséget nyújt a városi üzemek, 
vállalatok munkaerőgondjainak 
ideiglenes megoldásához és a kü-
lönböző városi szolgáltatások 
színvonalának emeléséhez, 

* . f 
összegzésként megállapították, i 

hogy a különböző állami szervek, 
továbbá a társadalmi szervezetek 
folyamatos támogatása elősegítet-
te az egyetem KlSZ-szervezeté-
nek érdekvédelmi ós érdekképvi-
seleti munkáját, jelentős eredmé-
nyek születtek. Ugyanakkor, bár 
a szervezeti keretek adottak, 
mégis vannak bizonyos szemlélet-
beli tényezők, amelyek csökken-
tik e munka hatékonyságát Pél-
dául: a hallgatói képviselők nem 
mindig ismerik jogaikat, lehető-
ségeiket felkészítésükhöz elen-
gedhetetlen a munka jobb koor-
dinálása. az érdekvédelmi felelő-
sök. képviselők képzése, tájékoz-
tatása. A hallgatói jogosítványok 
megismertetése sz oktatók széle-
sebb körében hozzájárulhat az 
estleges bizalmatlanság felszá-
molásához. Körültekintően. a 
szervek támogatósét igényelve, 
kell kidolgozni az oktató-nevelő 
munka véleményezési rendszerét 
A KISZ-szervezetet az oktatói-
dolgozói KJSZ-képvlselet kiépíté-
sére tett evőfeszítéseiben támo-
gatni kell. 

A Pártbizottság a KlSZ-saerve-
zet érdekvédelmi és érdekképvi-
seleti tevékenységét, az államlés 
társadalmi szervezetekkel kiépí-
tett munkakapcsolatát összessé-
gében pozitívan értékelte, ugyan-
akkor felhívta a figyelmet az ak-
tuális feladatokra. Például arra, 
hogy a KISZ törekedjék az ér-
dekvédelmi munka tartalmi el-
mélyítésére. A pártszervezet se-
gítségével fordítson nagyobb fi-
gyelmet g Jogok éa kötelességek 
harmonikus érvényesítésére, a 
még fellelhető szemléleti problé-
mák megszüntetésére. Hangsú-
lyozták, hogy formális elemektói 
mentes, a helyi sajátosságokat 
szem előtt tartó, aktatói és hali-
Katói részről egyaránt elfogadott 
tanszéki képviseleti rendszerre 
van szükség. A pártszervezetek-
nek támogatniuk kell a KISZ-
szervezetet a« oktató-nevelő mun-
ka kollektív hallgatói véleménye-
zésének kialakításában. Az álla-
mi vezetés az 1ITT évi érdekvé-
delmi határozatnak és a» OM-
utasításnak megfelelően felül-
vizsgálja a Szervezeti és Műkö-
dési Szabályzatot a Tanulmányi 
és Vizsgaszabályzatot, s javasla-
tot tesz az Egyetemi Tgnáomwk 
a szükség«* módosítótokra. 

Téstvéregyeteuünk 
100 éves jubileur о 

A Várnai Orvosi Akadémia 
meghívása alapján résztvettünk 
a Várnai Gyógyító Intézetek 
fennállásának IW éves jubileuma 
alkalmából rendezett ünnepsége-
ken. A tudományos ülésszak kez-
detén néhány szóban a szegedi 
társegyetem küldötteinek nevé-
ben üdvözöltük a jubileumi kon-
ferenciát 

Az ünnepség tudományos prog-
ramja vendéglátóink olyan se-
regszemléje volt. amely lehető-
séget adott arra, hogy az ott fo-
lyó tudományos munkába bete-
kintést nyerjünk. 

A tudományos program nyole 
szekolóűátan 3öa előadás hang-
zott el az orvostudomány min-
den területéről. 

Az első szekcióban Észak-Ke-
let Bulgária Ipari komplexének 
orvo6-biológiai problémáival fog-
lalkozó előadások hangzottak el. 
Kitértek munkaegészségügyi 
kérdésekre. munkaköri ártal-
mak kapcsán klatókuló akut és 
krónikus folyamatokra, a mun-
kások és a környező területen 
élő populáció egészségét veszé-
lyeztető tényezőkre. 

A második szekció a tengeri éa 
tengermelléki területeknek a 
klimaterápiában, klimaprofilaxis-
ban játszott szerepével foglalko. 
za t t A tengerparti üdülés egész-
ségügyi vonatkozásairól is több 
előadás Szólt 

A harmadik szekció előadói 
ismertettek a várnai kárház, va-
lamint a hozzá tartozó egész-
ségügyi intézmények történetét 
éa működését. 

A negyedik szekcióban főleg 
elméleti témájú (hisztologla, pat-
hohisztológia, biokémia. Immu-
nológia. genetika) előadások 
szerepeltek. 

Az ötödik szekcióban a klini-
kai gyakorlatról szóló előadások 
a belgyógyászat, gyermekgyó-
gyászat, röntgen, bőrgyógyászat, 
fül- orr- gégegyógyászat külön-
böző területeivel foglalkoztak. A 
neuropsychiatriai blokkban hang-
zott el Pető Zoltán — Szilárd 
János: „Kérdések és módszerek 
az egyetemi psychologiai és psy-
chiatriai oktatásban" című elő-
adáta mely nagy érdeklődést vál-
tott ki. Többek között hozzászólt 
a Várnai Orvosi Akadémia Psy-
chlatriai tanszékének vezetője 
Ivanov professzor is, aki elmon-
dot ta hogy a közelmúltban Le-
ningrádban tartották a Szoci-
alista Országok III. Psychothe-
rapias Symposiumat, ahol az 
egyetemi képzés és a post- gra-
dualis továbbképzés szintén 
központi téma vol t Ivanov pro-
fesszor is hangsúlyozta, hogy az 
orvosegyetemeken a leendő or-
vosokat jól fel kell készíteni az 
egyre nagyobb számú neuroti-
kus és pszichoszomatikus beteg 
és betegségek ellátására. Az or-
vosi psychologla, szociologla és 
psychotherapias ismeretek okta-
tásának szükségeségét a vendég-
látó kollegák vitája egyértelmű-
en megerősítette. 

Igen meggyőző, szép előadáso-
kat hallgattunk a többirányú ne-
urológiai kutatásokról, melyeket 
jól elkészített elektronmikroszkó-
pos felvételekkel dokumentáltak. 

A hatodik a sebészettel foglal-
kozó szekció volt, mely az egész 
sebészetet felölelte az általános 
sebészettől a kisműtétes szak-
mákig. 

A hetedik a profUaktika szek-
ciója volt, melyben higiénés, va-
lamint mikrobiológiai témájú 
előadások hangzottak el. Ezen 
belül a zajártalom, a nehéz f i -
zikai munka, ionizációs sugárzá-
sok, különböző kémiai ágensek 
az egészségre gyakorolt hatását 
kísérletes körülmények között, 
valamint a populáció epidemi-
ológiai adatóit feldolgozó előadá-
sokat hallottunk- Itt hangzott el 
Nagymaitinyi László előadása 
„Adstofe a paroguat és diqvat 
tavioolooiáiáról" címmel melyet 
érdeklődéssel, figyelemmel fo-
gadtak-

A nyolcadik szekció az orvos-
tudomány lingvisztikai kérdése-
ivel foglalkozott. 

A tudományos munkaprogram 
alatt meglátogattuk az egyetem 
központi Intézményeit, valamint 
az egyik előadással kapcsolatos 
beszélgetést követően Nenov do-
qens meghívására a korszerű gé-
pekkel felszerelt művese állo-
mást. 

Várnai tartózkodásunk során 
vendéglátóink figyelmes és kö-
rültekintők voltak. A tudomá-
nya« program szünetében rövid 
kirándulásra Vittek. 

Kiemeljük, hogy a vendéglátó 
várnalak a SZOTE küldötteinek 
jelenlétét megtisztelő figyelmes-
ségként méltatták a teljes ünnep-
ségsorozat alatt. Sajnálatunkra 
nem juthattunk el ugyanezen 
időben szintén Várnában zajló 
másik tudományoe konferenci-
ára, ahol r e k t o r u n k é Dr, 
Petri Gábor egyetemi tanárt a 
bolgár sebészeti társaság tisz-
teletbeli tagjává választottak. 

A Várnai Owosi Akadémia 
jubileumi emlékünnenségén való 
részvételünkért ezúton lg köszö-
netünket fejezzük ki a Várnai 
Orvosi Akadéuntó és a SZOTE 
Hek torának. 

e 

Röviden ismertetjük a jubile-
umát ünneplő várnai egészség-
ügyi hálózat fejlődésének törté-
netét: 

Bulgária egészségügye a török 
uralom alatt elmaradott vo l t A 
nagyobb településeken mlndösz. 
sze néhány külföldön végzett or-
vos tevékenykedett, míg a la-
kosság többségének egészségügyi 
ellátását főleg a népi gyógymód-
dókat felhasználó papok végez-
ték. Az ország felszabadítását 
jelentő orosz-török háború je-
lentős változást hozott mivé} a« 
orosz hadsereg egészségügyi ellá-
tásában olyan jelentős egyénisé-
gek is részt vettek, mint N. I. 
1 irogov, F. r . Frissman, 9». P. 
Botkin, A tőlük tanult egészség-
ügyi alapelvek alapján dolgozta 
ki D. Mollov, korának egyik leg-
ismertebb bulgár orvosa azokat 
a terveket melyeket 1879-ben 
törvényként ia elfogadtak. Bn~ 
nek értelmében került sor 1879 
július 34-én a várnai kórház 
megalapítására. 

A várnai kórházát a korábbi 
török katonai kórház épületében 
hozták létre szükségmegoldás-
képpen. A hatvan ágyon három 
osztály (belgyógyászat, sebészet, 
ideggyógyászat) betegei leküdtek. 
Az igények fokozódása szüksé-
gessé tette ú j kórház építését, 
melyre csak a kilencvenes évek 
elején kerülhetett sor. A j ú j 
épületkomplexum elkészültével 
megnőtt az ágylétszám, javultak 
a betegellátás körülményéi. Vár-
nában fellendült a tudományos 
élet is, melynek szervezését a 
Várnai Tudományos — Tudomá-
nyos Orvosi Társaság végezte, és 
megjelentette az „Orvosi közle-
mények" című kiadványokat 

A XX. század első éveiben a 
kórháznak már a kor színvona-
lának megfelelő ellátottságú 175 
ágya volt. A kórház mellett lét-
rehozták az első tengerparti 
gyermekszanatóriumot is. 

Törést jelentett az első világ-
háború mikor az orvosok és nő-
vérek jelentős részét mozgósí-
tották, s ennek következtében 
csökkent a betegellátás gzínvOr 
nála. A háború után az ágylét-
szám 350-re emelkedett még ú j 
osztályokat is (nőgyógyászat, 
bőr- és nemibeteg, fül- orr- gé-
ge, röntgen) létrehoztak. 

A szooialista Bulgária jelentős 
változásokat hozott az egészség-
ügyben is. A mennyiségi és m'\-
nőségi változások megalapozták 
azt az óriási fejlődést, melyen 
át a bolgár egészségügy jelenlegi 
színvonalára eljutott. A várnai 
kórhazban tovább növelték az 
ágylétszámot fejlesztették a múr 
szerezettséget, javultak a beteg-
ellátás általános körülményei. 
Létrehozták az egységes egész-
ségügyi hálózatot, összevonták a 
kórházat a korábbi önállóan mű-
ködő rendelőintézettel, kialakít-
va ezáltal a kórház-poliklinika-
amhutóncia rendszert. 

A kórház a hozzá tartozó te-
rület egészségügyi-szakmai cent-
ruma lett. A korábban kórház 
által megalapozott fejlődés ered-
ményeként 1981-ben létrehozták 
a Várnai Orvostudományi Aka-
démiát. A kórház ettől kezdve 
részt vett az orvosképzésben és 
továbbképzésben ls. Emelkedett 
felszereltsége, ú j részlegek, épü-
letek, belgyógyászati tömb. ne-
urológia, idegsebészet, röntgen-
részleg létesült, ú j épületet ka-
pott a sebészet, önállóvá vált az 
intenzív osztály. Az országban 
először itt alkalmazták a haté-
konyság növelése céljából a 
centralizált betegellátást 

A kórház, melynek kapcsolata 
az egyetemmel egyre szorosabbá 
vált, Eszak-Kelet Bulgária egész-
ségügyi centruma l e t t 

DR. PETŐ ZOLTÁN 
DB. NAGTMAJTCNTl LA5»IL6 
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